
 
Valtuustoaloite Sotkamon pienoismallin esille asettaminen ja Aatoksen kehittäminen 
 
KHALL 22.11.2022 § 242  
  
Sivistysjohtaja Hallintosäännön 18 luvun 2 §:n mukaan kunnanhallituksen on vuosittain 

huhtikuun loppuun mennessä esitettävä valtuustolle sen toimivaltaan 
kuuluvista aloitteista ja niiden johdosta suoritetuista toimenpiteistä. 
Valtuusto voi samalla päättää, mitkä aloitteista on loppuun käsitelty. 

  
 Kuntalaissa ei säädetä valtuutetun tai muun luottamushenkilön 

aloiteoikeudesta. Valtuutettu saa vireille asioita tekemällä 
 valtuusto aloitteen. 
 
 Kuntalain 23 §:n mukaan valtuuston tietoon on saatettava vähintään 

kerran vuodessa sen toimivaltaan kuuluvissa asioissa tehdyt aloitteet ja 
niiden johdosta suoritetut toimenpiteet. 

 
 Seuraava kesken oleva aloite tuodaan nyt käsittelyyn: 
 
 Valtuustoaloite 
 Sotkamon Kristillisdemokraattien valtuutetut 21.6.2022 
 
 ” Sotkamon pienoismallin esille asettaminen ja Aatoksen kehittäminen  
 Sotkamon matkaoppaat ovat esittäneet toiveen, että Sotkamon 

pienoismalli saataisiin uudelleen esille siten, että sitä voisi helposti esitellä 
vierailuryhmille. Sotkamo täyttää tänä vuonna 375 vuotta, joten olisi 
ensiarvoisen tärkeää, että pienoismallin esillepano saataisiin toteutettua 
juhlavuoden aikana.  

 
 Esitämme, että 
 
 1. Sotkamon kunta selvittää kirkonkylän pienoismallin siirron Aatokseen ja 

selvittää tarvittaessa samalla tekijän- ym. oikeudet ko. pienoismallin 
jatkuvaan esillä pitoon. 

 
 2. Sotkamon kunta kehittäisi Aatoksen kunnan edustustiloiksi siten, että 

sinne investoitaisiin ajan henkeen sopivat pöydät ja tuolit, esimerkiksi 
yläkertaan. 1920-luvun huvila-tyyppisenä rakennuksena Aatos on 
ainutlaatuinen Kainuussa ja upean sijaintinsa vuoksi siellä olisi mahdollista 
järjestää arvokkaassa ympäristössä tilaisuuksia ja kokouksia esimerkiksi 
vierailijoille”. 

 
 Aloitteen käsittely: 
 
Sivistysjohtaja Sotkamon pienoismallin siirtäminen tulee ajankohtaiseksi ja parhaiten 

mahdolliseksi siinä vaiheessa, kun uudisrakennukset on saatu valmiiksi, 
lukion B-siiven kunnostus on saatu päätökseen muuhun toimintaan kuin 
lukion väistötilaksi, päätös vanhan kirjastorakennuksen ja Niemelän talon 
käytöstä on tehty. Pienoismalli ei kestä monta eri siirtoa ja siksi 



sijoituspaikan tulee olla tarkoin harkittu ja mahdollisimman saavutettava. 
Aatosta käytetään tällä hetkellä ns. kulttuuritalona, siellä järjestetään 
konsertteja, näyttelyitä ja muita tilaisuuksia sekä kansalaisopiston 
kurssitoimintaa (soitinopetus, laulunopetus, teatteri ja kieltenopetus) 
päivittäin syyskuusta- toukokuulle.  Aatoksen korjaus alkaa v. 2023 ja 
saadaan (mahdollisesti) päätökseen v. 2024, korjaussuunnittelu on jo 
aloitettu.  

 
Pienoismallin sijoittaminen Aatokseen tästä syystä ei ole tällä hetkellä 
mahdollista eikä muutenkaan paras mahdollinen paikka, koska se pitäisi 
saavutettavuuden näkökulmasta sijoittaa nimenomaan alakertaan ja siten 
muu toiminta jouduttaisiin siirtämään kokonaan pois tilojen ahtauden 
vuoksi. Mahdollinen parempi sijoituspaikka voisi olla Niemelän talo, kun 
musiikkiopistotoiminta siirrettäisiin joko korjattuun lukion B-siipeen tai 
esim. korjattuun vanhaan kirjastorakennukseen. Huovishuone ja 
pienoismalli muodostaisivat merkittävän historiallisen 
museokokonaisuuden. 
 
Aatoksen korjauksen suunnittelussa huomioidaan sen monenlainen käyttö 
edelleen ja sinne tehdään sisustussuunnitelma. Ulkoalueiden käyttöä 
tarkastellaan monesta eri näkökulmasta ja puistoaluetta kehitetään 
vastaamaan rakennuksen ikää. Pienimuotoiset edustustilaisuudet ovat 
mahdollisia korjauksen jälkeen.   

 
Kunnanjohtaja 
Ehdotus Kunnanhallitus päättää esittää kunnanvaltuustolle, että edellä esitelty 

vuoden 2022 lopussa kesken oleva aloite on asianmukaisesti käsitelty ja 
annettu riittävä selonteko asiaan liittyen.  

 
 Kunnanhallitus päättää tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän pykälän 

osalta kokouksessa. 
 
Kunnanhallitus 
Päätös Kunnanhallitus hyväksyi yksimielisesti kunnanjohtajan ehdotuksen. 

 
Merkittiin, että sivistysjohtaja Merja Ojalammi oli asiantuntijana asian 
käsittelyn aikana ja poistui kokouksesta ennen päätöksentekoa. 
_______ 

 
Otteet Kunnanvaltuusto 
 _______ 
 
KVALT 29.11.2022 § 112    
351/00.02.00/2022    
Päätös    
 Kunnanvaltuusto hyväksyi yksimielisesti kunnanhallituksen ehdotuksen. 

 
Kunnanvaltuusto hyväksyi yksimielisesti puheenjohtajan ehdotuksesta 
aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 



Merkittiin, että tämän asian käsittelyn yhteydessä kuultiin sivistysjohtaja 
Merja Ojalammia. 

 _______ 
 
Otteet Sami Kilpeläinen 
 Yrjö Sorvari 
 _______


